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همسایگان بزرگترین سرمایه صادراتی 
ایران هستند

ســرویس سیاســی- اســحاق 
جهانگیری در بیســت و چهارمین آیین 
تجلیل از صادرکنندگان برتر  با قدردانی 
از برگزاری این مراســم از ســوی اتاق 
بازرگانی ایران، اظهار داشت: دولت باید 
تلاش کنــد کارها را به بخش خصوصی 
واگــذار کند چرا کــه بخش خصوصی 
عملکرد بهتری از دولت دارد و امیدواریم 
بتوانیم کارهــای مهمی را در بخش های 
مختلف صنعتی، معدنی، کشــاورزی و 
بازرگانی به اتاق بازرگانی و تشکل های 

مختلف واگذار کنیم. 
معاون اول رییس جمهور با اشاره به 
اینکه از ســال ۹۷ تاکنون سه سال سخت 
و نفس گیر بر کشــور گذشت، گفت: در 
سختی ها است که افراد باید خود را نشان 
دهند. روزهای گل و بلبل همه هســتند و 

همه چیز مرتب است.
 در روزهای ســخت کــه همه می 
خواهند از هر مســئولیتی فرار کنند باید 
هم پیمانی داشته باشیم تا بتوانیم از شرایط 

سخت عبور کنیم.
وی با اشــاره به اینکه کشور امروز 
در شــرایط دشــوار و خطیر قرار دارد، 
گفت: از یک ســو آثار و عوارض تحریم 
های ظالمانه آمریکایی ها باعث شــده در 
بخش های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
زندگی تک تک آحاد مردم را تحت تاثیر 
قرار دهد و از ســوی دیگر بیماری کرونا 
آثار نامطلوبی را در همه کشورها برجای 

گذاشته است.
 جهانگیــری خطــاب بــه صادر 
کننــدگان کشــور گفــت: تحریم های 
ظالمانه شــرایط را بــرای کار و فعالیت 
اقتصادی دشــوار کــرده و خدماتی نظیر 
حمــل و نقل و انتقال پول با دوره پیش از 

تحریم ها قابل مقایسه نیست.
معاون اول رییس جمهور با اشــاره 
به برخی نقدها نسبت به نرخ ارز، تصریح 
کــرد: برخی افراد به گونه ای صحبت می 
کنند که گویی اولین بار اســت در کشور 

چند نرخ برای ارز تعیین می شود. 
در دوره مهندس موســوی و دوره 
آیت الله هاشــمی رفسنجانی قیمت های 
متفاوتی برای نرخ ارز در کشــور وجود 
داشــت و در دوره آقای احمدی نژاد نیز 
همین روال حاکم بــود و دولت تدبیر و 
امیــد وقتی در شــهریور ۱۳۹۲ کار خود 
را آغــاز کرد یکی از اولین اقداماتش این 
بود که قیمت ســه نرخی ارز را از بین برد 
و آن را بــه دو نــرخ تقریبا نزدیک به هم 

تبدیل کرد.
وی افزود: مهمترین کاری که بانک 
مرکزی می توانســت برای مهار نرخ ارز 
انجام دهد این بود که اســکناس ارز را در 

بازار تزریق کند. 
در ســالهای قبــل بانــک مرکزی 
حداکثر روزی ۱۵۰ میلیون دلار در بازار 
تزریق می کرد اما در فروردین ســال ۹۷ 
در شرایطی قرار گرفتیم که هنوز هم قصد 
ندارم بگویم چه میزان اســکناس ارز در 

بازار تزریق شد.
 جهانگیری با اشــاره بــه انتقادات 
پورابراهیمــی رییس کمیســیون اقتصاد 
مجلس شورای اسلامی در این مراسم در 
خصوص ارز، اظهار داشت: در مرداد ماه 
در جلسه ســران سه قوه با تصمیم سران 
قرار شــد نرخ ارز که قیمــت آن ۴۴۰۰ 
تومان شــده بود به همــان قیمت ۴۲۰۰ 
تومان برگردد و آقــای پورابراهیمی نیز 
در همین جلســه حضور داشت اما حالا 
یکباره همه می گویند فلانی این کارها را 

انجام داده است. 
ما که همواره موضع روشنی در این 

خصوص داشته ایم.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر 

اینکه باید تصمیمات را متناسب با شرایط 
مردم اتخاذ کنیم، خاطر نشــان کرد: مردم 
کشور اصل هســتند و همه ما باید فدای 
مردم ایران شویم و نباید بگذاریم شرایط 
سخت شــود تا معلوم شود که ما قهرمان 
هستیم. ما وقتی قهرمانیم که مردم خوش 
باشند و زندگی آنها دچار فروپاشی نشود.
معاون اول رییــس جمهور ضمن 
درخواســت از صادر کننــدگان از آنها 
خواســت روحیه قــوی و مثبت خود را 
حفظ کنند و از شــرایط ســخت خسته 

نشوند. 
وی ادامــه داد: در پاییــز ســال ۹۹ 
نسبت به ماه های مشابه سال قبل، اقتصاد 
کشــور رشد مثبت داشــته و در سه ماهه 
تابســتان نیز رشــد اقتصادی ۵/۱ درصد 
مثبت بوده اســت که همه این دستاوردها 
نتیجــه عملکــرد صنعتگــران و فعالان 

اقتصادی کشور است. 
وی خاطر نشــان کرد: در بسیاری 
از کشــورهای بزرگ صنعتی، در شرایط 
کرونا ریزش شــاغلین به چند میلیون نفر 
رسید و این ریزش در ایران در فصل بهار 
۱ میلیــون و ۴۰۰ هــزار نفر بود و همین 
عدد در تابســتان به ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار 
نفر رســید و در پاییز نیز ۱ میلیون نفر بود 
کــه از این عدد ســهم بخش صنعت در 
تابســتان ۴۳ هزار نفــر و در پاییز ۸ هزار 

نفر بوده است.
 جهانگیری تصریــح کرد: صنعت 
کشــور، بنــگاه داران صنعتــی و فعالان 
اقتصادی در شــرایط تحریم، نســبت به 
کارکنان خود ماننــد فرزندان خود عمل 

کرده اند. 
در بســیاری از بازدیدها از کارخانه 
ها شاهد بودم که حتی یک نفر از نیروهای 

خود را تعدیل نکرده اند.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به 
اینکه در دوره های گذشته درآمد حاصل 
از فروش نفت خام تا ســالی ۱۲۰ میلیارد 

دلار هم بود. 
وی گفت: در دولــت تدبیر و امید 
ایــن درآمدها به حــدود ۵۰ میلیارد دلار 
رسید اما سال گذشته درآمدهای حاصل 
از فــروش نفت تنها ۸ میلیارد دلار بود و 

امسال کمتر خواهد بود.
 با این شرایط، صادرات ۸۵ میلیون 
تن کالا در ۹ ماهه سال جاری و ۲۵ میلیون 
تن واردات چگونه و توســط چه کسانی 
انجام شده اســت. این موفقیت ها نتیجه 
عملکرد خوب بخش خصوصی و فعالان 

اقتصادی بوده است.
وی با اشــاره به اینکه البته شــرایط 
برای مردم ســخت شــده است، گفت: 
تحریــم کننــدگان ملت ایــران جنگی 
اقتصــادی بــه راه انداختند تا مــا را از پا 
دربیاورند اما فعالان اقتصادی نگذاشتند 

اقتصاد کشور زمین بخورند.
 امروز می بینیم که ترامپ و کسانی 
که قصد فروپاشی کشور ما را داشتند چه 
شــرایطی دارند و زمین گیر شده اند و ما 

چه شرایطی داریم.
 دولــت جدید آمریــکا باید از این 
شکســت ها درس بگیرد و سر تعظیم در 

برابر دولت ایران فرود بیآورد.
جهانگیری با اشــاره بــه برگزاری 
ســه نشست با روسای اتاق های مشترک 
بازرگانــی کشــورهای خارجی در یک 
مــاه اخیر، گفت: تجربــه همکاری های 
خارجی ما در دوره برجام نشــان داد که 
از آمادگی کافی برخوردار نبودیم و حتی 
در پذیرایی از شرکت های خارجی که به 

ایران سفر می کردند، ضعف داشته ایم.
معــاون اول رییــس جمهور با بیان 
اینکــه حتما تحریم ها باید رفع شــود و 
دولــت این موضــوع را وظیفه خود می 
دانــد، از اتاق های مشــترک بازرگانی با 
کشورهای خارجی خواست از هم اکنون 
برای آینده آمادگی داشته باشند و گفتگو 
هــای خود را با طرف های خارجی آغاز 

کنند.
وی ادامــه داد: البتــه دولت تلاش 
هایــی برای مقابله با تحریــم انجام داده 
است و در سه سال اخیر در ستاد مقابله با 
تحریم انــواع روش ها و راهکارها مورد 
استفاده قرار گرفته تا تحریم ها را هم دور 
بزنیم و هم بی اثر کنیم که خوشبختانه در 
این زمینه دستاوردهای خوبی نیز حاصل 
شــده و لازم اســت در خصوص تجربه 
این ایام کتاب ها نوشــته شود که چگونه 

توانستیم از این مقطع عبور کنیم.
جهانگیــری با تاکید بر اینکه فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی باید جایگاه 
واقعی خود را در اقتصاد کشور پیدا کنند، 
تصریح کــرد: امروز دیگر اتاق بازرگانی 
خود را پایین تر از یک مسئول دولتی نمی 
داند بلکه همانند او در جلســات حضور 

دارد و نظرات خود را بیان می کند. 
چندی پیش بخشــنامه ای را ابلاغ 
کردم که هیچ جلســه ای بــرای تصمیم 
گیری در سطح دولت نباید بدون حضور 

نماینده بخش خصوصی انجام شود.
معــاون اول رییــس جمهــور با 
اشاره به مشــکلات مطرح شده از سوی 
صادرکننــدگان گفــت: بخشــی از این 
مشــکلات به خاطر شــرایط تحریم و 
بخشی به خاطر ضعف در تصمیم گیری 
و سیاســت گذاری ها بوده است که لازم 
است بخش خصوصی نقدها و راهنمایی 
های خود را اعــلام کند تا تصمیمات را 

اصلاح کنیم.
وی بــا تاکید بر ضــرورت ایجاد 
شــرکت های بزرگ صادراتی توســط 
بخش خصوصی، افزود: وقتی روســیه 

تحریم شــد، تصمیــم گرفتند که برخی 
کالاها و اقلام مورد نیاز خود مانند میوه را 
از ایران تامین کنند اما یکی از مشــکلات 
بر سر راه این همکاری عدم وجود شرکت 
های بزرگ صادراتــی بود و طرف های 
روســی ناچار بودند با چندین شــرکت 

مذاکره داشته باشند.
جهانگیــری با تاکید بر گســترش 
صادرات خدمات فنی و مهندسی، گفت: 
صــادرات این خدمات در دوره کرونا به 
خاطر شرایط و محدودیت ها کم شد اما 
نباید اجازه دهیم این شرکت ها تضعیف 
شــوند چرا که شرکت های خدمات فنی 
و مهندسی جزو سرمایه های مهم کشور 

هستند.
معاون اول رییــس جمهور گفت: 
وقتــی در تهران طرحی را افتتاح می کنیم 
و می پرسیم پیمانکار این طرح کیست می 

گویند فلان نهاد نظامی. 
قرار بود این گونه نهادها در صورتی 
فعال شــوند که بخــش خصوصی برای 
انجام آن کار وجود نداشته باشد اما وقتی 
این ســخن را می گوییم، می گویند مگر 
در تهران طرحی هســت که پیمانکارش 

نهادهای نظامی نباشند.
وی از بخــش خصوصــی و بــه 
خصوص اتاق بازرگانی که از پشــتوانه 
کارشناســی خوبی نیز برخوردار اســت 
خواست وقتی مشکلات و موانع را مطرح 
می کنند، پیشنهادات خود را نیز به دولت 
ارائه دهند و اگر موضوعات مطرح شــده 
دســتور کار دولت نشــد و مورد بررسی 
قــرار نگرفت آنگاه گلایه آنها درســت 

خواهد بود.
جهانگیری از فعــالان اقتصادی و 
صادر کنندگان خواســت روحیه خود را 
حفظ کننــد و خود را پیروز میدان جنگ 
اقتصادی بدانند و افزود: باید برای برنامه 
ریــزی های آینــده و برنامه هــای بلند 
پروازانــه خود را آماده کنیــم و اطمینان 
داشــته باشــید که دولت از شما حمایت 

خواهد کرد.
در این مراسم وزیر صنعت، معدن و 
تجارت نیز با تاکید بر اینکه به دنبال حذف 
امضاهای طلایی و امتیازات ویژه هستیم، 
گفت: وزارت صمت در تلاش اســت از 
صدور بخشنامه های خلق الساعه پرهیز 
شــود و سیاســت های با ثبات در کشور 

وضع شود.
در این مراسم رییس اتاق بازرگانی 
ایران و تعدادی از صــادر کنندگان برتر 
نیــز به بیان دغدغه هــا و مطالبات خود 

پرداختند.
همچنین در این مراســم با حضور 
معاون اول رییس جمهور از تمبر بیست و 
چهارمین سالروز ملی صادرات رونمایی 

و از صادر کنندگان برتر قدردانی شد.

  معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه کشورهای همسایه مهم ترین هدف و بزرگترین سرمایه های صادراتی ایران هستند، گفت: دولت از هیچ حمایتی برای بهبود 
شرایط تجاری به ویژه صادرات دریغ نخواهد کرد.

سرویس سیاسی- فعالیت های انتخاباتی در جریان های سیاسی اصلاح طلب و 
اصولگرا ادامه دارد، اما خبری از محمدرضا عارف نیست!

چند ماه تا  انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و یکی از کاندیدا های احتمالی 
اصلاح طلبان غیب شده است! آن هم کاندیدایی که خیلی پیش از انتخاباتی شدن فضای 
سیاسی کشور عزم خود را جزم کرده و برای ورود به رقابت های ۱۴۰۰ مهیا می شود. 
حرف از محمدرضا عارف اســت که علی رغم انتقادات بســیاری که به خاطر 
عملکردش در شــورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و فراکسیون امید به سوی 
او روانه می شــد، بــه موفقیت در این انتخابات امیدوار بــود و خودش را هم بهترین 

گزینه می دید. 
او بار ها و بار ها از ضرورت معرفی کاندیدای خالص اصلاح طلب گفته و استفاده 
از الگوی ۹۲ را زیر ســوال می برد و هربار هم این طور اســتنباط می شد که با بیان این 

حرف ها فضا را برای کاندیداتوری خود فراهم می کند. 
در ماه های اخیر میزان انتقادات از وضع موجود را افزایش داده بود. او هم شخصا 
از دولت و عملکرد او انتقاد می کرد و هم رســانه نزدیک به خود یعنی آفتاب یزد را به 

تریبونی برای نقد دولت تبدیل کرده بود. 
ضمن آنکه برخلاف ســال های ســکوت، مدام اظهارنظر کرده و از مسائلی مثل 
آزادی های مدنی و سیاســی و موضوعات مورد پســند جامعه کــه عموما در دوران 

انتخابات بیشتر بیان می شود، می گفت.
همه این ها، اما یکباره متوقف شــد! این روز ها خبری از آقای عارف نیســت و 
در گمانه زنی های انتخاباتی رســانه های این جریان نیز نام عارف به چشم نمی خورد. 
آخرین باری که کسی از کاندیداتوری عارف گفت، سوم دی ماه بود که حسن رسولی 
از چهره های نزدیک به وی به مهر گفته بود: »آقای عارف در ســال ۹۲ در فهرســت 
داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری قرار داشت و تنها اصلاح طلب حاضر در آرایش 
انتخاباتــی آن زمــان بود که بنا بر مصالح ملی و در تبعیت از رهبری اصلاحات و خرد 

جمعی اصلاح طلبان به نفع روحانی کناره گیری کرد. 
نظر شــخصی بنده این است که او ]عارف[داوطلب انتخابات می شود، اما اینکه 
این حدس به یقین تبدیل خواهد شد، هم باید از او سؤال کرد و هم مقداری جلو رفت 

تا افق انتخابات شفاف تر و روشن تر شود«.
اگر چه به ادعای برخی رســانها و یا چهره های منتقد عارف، او ظرفیت چندانی 
برای پیروزی در انتخابات و رای آوری ندارد، اما بالاخره یکی از چهره های شاخص 

اصلاح طلبی است.
ایــن روز ها دیگر نه عــارف حرفی می زند و مصاحبه ای با رســانه ها دارد و نه 
چهره های سیاســی نزدیک به او درباره انتخابــات چیزی می گویند. اصلاح طلبان در 
ســایر طیف ها نیز ســرگرم کار های حزبی خود بوده و توجهی به او ندارند. وضعیت 
نهاد اجماع ســاز جدید که جای شــورای عالی سیاست گذاری را خواهد گرفت هم 

اصلا معلوم نیست. 
هر خبری هم که از عارف شــنیده می شــود، از سوی رسانه های اصولگرا است. 
این وضعیت تا جایی پیش رفته که ســایت خبری اصلاح طلب انصاف نیوز، چندی 

قبل در یادداشتی، عارف را »نامزد اجباری« نامید.
انصاف نیوز در آن یادداشــت به قلم علیرضا ایمانخانی نوشــته بود: »فقط ایشان 
است که حاضر است قربانی مطامع دیگران شود، ولی نه نگوید، ایشان است که دوست 

ندارد با خیر گفتن دردسری برای ژن خوب ایجاد کند. 
ایشــان اســت که دوســت دارد فرد از پیش باخته اصولگرایان شود تا بگویند 
انتخابات رقابتی بود و اتفاقا معاون اول خانمی که همشــهری او نیز بود را شکســت 

دادیم. 
فقط اوســت که می خواهد با این کار بخشــی از اصلاح طلبان را وادار به شرکت 
و دادن نامزد در انتخابات کند. حالا باید به این جمله فکر کرد که انسان ترسو هزاران 
بار از انسان بد مخرب تر است. زیرا انسان بد اندیش برای همه عیان است، ولی انسان 
ترسو و محافطه کار جهت حفظ شرایطش به بسیاری لطمه وارد می کند. آقای عارف 
تا دیر نشــده و اندک اعتبار و آبرویی داری جایگاه دیگری برای خود انتخاب کن تا 

نامزدی ریاست جمهوری!«
حالا معلوم نیست که مجموعه اصلاح طلبان تصمیمی مبنی بر حذف محمدرضا 
عارف از بین گزینه ها گرفته اند؟ یا اینکه خودش به این نتیجه رســیده وارد انتخابات 
نشــود؟ اگرچه با توجه به رویکرد پیشــین وی که به آن اشاره شد، صرف نظر کردن از 
کاندیداتوری در این انتخابات بعید به نظر می رسد. ضمن اینکه با توجه به نامشخص 
بودن وضعیت نهاد اجماع ســاز و بلاتکلیفی ســایر گزینه ها حذف عارف از گردونه 

انتخابات نیز چندان معقول نیست. 
با در نظر گرفتن این نکات است که میتوان استنباط کرد آقای عارف خیلی چراغ 
خاموش به فعالیت های خود ادامه داده و برای انتخابات مهیا می شود. نتیجه این فعالیت 
چراغ خاموش چیست و چه هدفی در پس آن نهفته، موضوعی است که قاعدتا بعدتر 

مشخص خواهد شد.

سکوت یا بایکوت ؛ 

محمد رضا عارف کجاست؟

سیاسی

ســرویس سیاسی- رئیس ستاد استان تهران ســیدابراهیم رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۹6 درباره محوریت جبهه پایداری در عرصه فعالیت انتخاباتی 
برای ســید ابراهیم رئیســی گفت: خیر این طور نیســت، جبهه پایداری بخشی از آن 

مجموعه تشکل های شناسنامه دار است و خیلی های دیگر هم هستند.
معادلات انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ در مجموعه اصولگرایان هر 
روز تغییــر می کند. اخیرا نیز خبرهایی در مورد احتمال نامزدی آقای رییســی مطرح 

شده است.
ســیدمهدی هاشمی درباره شایعه فعال شدن ســتادهای انتخاباتی حامیان آقای 
ســیدابراهیم رئیسی گفت: بسیاری از تشــکل ها، احزاب و گروه های شناسنامه دار 
و شــخصیت های مطرح درخواست دارند که آقای رئیســی برای انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۱۴۰۰ نامزد شود اما ایشان تا به امروز پاسخ مثبتی نداده اند، در گذشته 
نیز پاسخ های منفی متعددی از سوی ایشان شنیده شده است. حالا اینکه این فشارها 

کارساز باشد یا نباشد بحث دیگری است.
وی افزود: احزاب، تشکل ها، گروه ها و شخصیت ها اعلام آمادگی کردند برای 
اینکه ستادهای انتخاباتی آقای رئیسی را طبق برنامه ریزی با پشتیبانی مردمی راه اندازی 
کنند. در واقع این یک حرکت خودجوش است اما آقای رئیسی تا به الان این موضوع 

را نپذیرفته اند و هیچ اقدام عملیاتی و اجرایی در این راستا صورت نگرفته است.
رئیس ستاد استان تهران سیدابراهیم رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری سال 
۹6 یادآور شــد: اگر آقای رئیســی وارد صحنه انتخابات شوند حتما و قطعا مشابه قبل 
یک اجماعی روی نام ایشــان صورت خواهد گرفت و اساســا یکی از دلایلی که این 
تقاضا شکل گرفته برای آن است که احزاب، تشکل ها، گروه ها و شخصیت ها معتقدند 

روی فرد دیگری وحدت و اجماع شکل نخواهد گرفت.
وی درباره انتخاب مرتضی آقاتهرانی به عنوان مســئول رایزنی برای سیدابراهیم 
رئیســی، ادامه داد: این خبر را تأیید نمی کنم. تنوع تقاضا و مطالبه برای کاندیداتوری 
آقای رئیســی از سوی تشــکل های مختلف اعم سیاسی، اجتماعی، مذهبی، علمی و 
پژوهشــی وجود دارد ولی اینکه بگوییم فردی نمایندگی پیدا کرده اســت خیر این 

طور نیست.
هاشــمی درباره محوریت جبهه پایداری در عرصه فعالیت انتخاباتی برای سید 
ابراهیم رئیسی، یادآور شد: خیر این طور نیست، جبهه پایداری بخشی از آن مجموعه 

تشکل های شناسنامه دار است و خیلی های دیگر هم هستند

سیدمهدی هاشمی: 

رئیسی بیاید همه حول او اجماع 
می کنند

چهارشنبه 24 دی 1399، 29 جمادی الاول 1442 ،13 ژانویه 2021، شماره 3656، صفحه

ســرویس سیاسی-  بررسی گذشته سیاسی اصلاح طلبان در دهه 6۰ برای تحلیل 
موقعیت امروزی آنها مسئله درخور توجهی است. طیف معروف به چپ های خط امامی 
که در اقتصاد با شعارهایی در راستای طبقه فرودست و در سیاست خارجی با شعار های 
ضد امپریالیستی کانون توجه بودند و در مجلس سوم اولین ظهور قدرت خود را داشتند، 
پس از فوت امام به مرور به حاشــیه رانده شــده و در خرداد ۷6 با ظاهری کاملا متفاوت 
از آنچه در دهه 6۰ دنبال می کردند، به صحنه برگشتند؛ اما این  بار با دفاع از اقتصاد آزاد، 
عادی سازی روابط با جهان و توسعه سیاسی. تضادهای اصلاح طلبان با وجود تفکرات 
چپی که دنبال می کردند، در برخورد با هاشــمی به مرور بیشتر شد؛ اما این اختلافات در 

میانه دهه ۸۰ به  نوعی اتحاد نانوشته میان هاشمی و خاتمی تبدیل شد.
در راســتای بررســی تحلیلی چپ هــای خط امامی و موضــع اصلاح طلبان در 
انتخابات۱۴۰۰ احمد زیدآبادی، فعال سیاســی اصلاح طلــب گفتگویی انجام داده که 

مشروح آن در ادامه می آید.
 در مقطع كنونی تعریف اصلاح طلبان از اصلاحات چیست؟ و 

این جریان كدام ایدئولوژی فكری را دنبال می كند؟
اصلاح طلبان یک طیف بســیار متنوع هستند و هر کدام اصلاحات را به یک شکل 
تعریف می کنند و هرکدام به دنبال ایدئولوژی خاص خودشان هستند؛ بنابراین نمی توان 
ایدئولوژی مشــترکی بین آنها پیدا کرد، به جز اینکه همه حرف شــان این اســت که ما 
می خواهیم در یک روند تدریجی سیســتم سیاســی را با دموکراسی آشتی دهیم، حالا 
اینکه دموکراسی در نظر هرکدام شان چیست، محل بحث است و روش آشتی دادن شان با 
دموکراسی نیز محل بحث است؛ بنابراین فعلا جز همین یک جمله چیز دیگری در این باره 

نمی توان گفت که رشته تسبیح اصلاح طلبی را به هم وصل کند.
 سؤالی که جامعه در مقابل این جریان دارد، نگاه اصلاح طلبان به اقتصاد است که ما 
دقیقا با طرفداران کدام فرم اقتصادی روبه رو هستیم؟ اصلاح طلبان در دهه 6۰ به نیروهای 
چپ معروف بودند که ناظر بر نگاه اقتصادی شان بود. امروز چه نگاهی به اقتصاد دارند؟

پاســخ بالا درباره نــگاه اقتصادی اصلاح طلبان هم مصــداق دارد. اصلاح طلبان 
خاستگاه شــان جریان چپ دهه 6۰ هســت که عموما به اقتصاد سوسیالیستی و دخالت 
دولت در اقتصاد باور داشــته اند. البته این طرز فکر در آن موقع در اکثر کشورهای جهان 
سوم مورد قبول نیروهای مترقی و پیشگام جوامع بود؛ اما به تدریج هرچه در عرصه جهانی 
گرایشی به اقتصادهای باز و آزاد به وجود آمد، اصلاح طلبان نیز وقتی در سال ۷6 دوباره 
به قدرت بازگشتند، دیدگاه های شان عوض شده بود و به دنبال یک دولت حداقلی و با 
دخالت کمتر دولت و تقویت بخش خصوصی بودند که این هم به طور مشخص روشن 
نشد که چارچوب و ابعادش چیست. البته همان موقع نیز یک گرایش طرفدار گسترش 
تأمین اجتماعی هم در بین اصلاح طلبان به ویژه نیرو های چپ تر بود؛ اما برخی جناح ها 
مانند کارگزاران از اقتصاد آزاد دفاع می کردند. در سال های اخیر نیز که شکاف های طبقاتی 
افزایش پیدا کرده و مشکلات اقتصادی افزایش پیدا کرده، ظاهرا اصلاح طلبان به این فکر 
افتاده اند که بحث عدالت را د ر گفتمان خود غلیظ کنند و منظورشان از عدالت نیز دقیقا 
روشن نیست؛ یعنی دخالت گسترده تر دولت در اقتصاد؟ این مسئله که همیشه وجود داشته 
و مسبب ایجاد عدالت اقتصادی نشده یا اینکه مثلا آموزش و بهداشت را دولتی کنند که 
هر کدام در این زمینه حرفی زده اند؛ بنابراین هنوز هم یک برنامه اقتصادی انســجام یافته 
را نمی توان به اصلاح طلبان نسبت داد و هر کدام از گروه های اصلاح طلب از یک هدف 

حمایت می کنند.
 اصلاح طلبــان از ســال ۵۷ تاکنون همواره ســعی کردند که نگاه خــود را درباره 
موضوعات تکامل بخشــند که در این مســیر از بسیاری از کنش های دهه 6۰ خود گذر 
کرده یا قبول ندارند و اصولگرایان از همین گزاره استفاده می کنند و اصلاح طلبان را متهم 
به خروج از ارزش های انقلاب می دانند. آیا نیروهای کنونی اصلاح طلبان را باید جدا از 

نیروهای خط امامی بدانیم؟
آنچه اصولگرایان به عنوان ارزش های انقلاب مطرح می کنند، همان چیزی بود که 
در دهه 6۰ نیرو های چپ که بعدها اصلاح طلب شدند، از آن حمایت می کردند و در آن 
موقع اتفاقا همین اصولگرایان تقریبا مخالف تمام این حرف ها بودند و علاقه ای به صدور 
انقلاب نداشتند. با دخالت دولت در اقتصاد شدیدا مخالفت می کردند و خیلی هم ضد 
آمریکایی نبودند. این دو جناح از نظر سیاسی حدودا جای شان را به همدیگر دادند؛ بنابراین 
اصولگرایان با آن سابقه اساسا در موقعیتی نیستند که بحث از ارزش هایی به میان آورند که 
خودشان آن موقع با آن موافق نبودند و این رفتار جدیدی از سوی آنهاست؛ به این معنا 
که اصولگرایان که یک پایگاه اجتماعی تندرو برای خودشــان دســت وپا کردند و از این 
حرف ها دم  زدند؛ وگرنه همه از دهه 6۰ عبور کرده اند و بازگشت به آن دوره امکان پذیر 

نیست. اصلاح طلبان نیز همین طورند.
  آیــا اصلاح طلبان با آقای هاشــمی در یك تضاد ایدئولوژیك 
بودند یا تجربــه تاریخی دهه ٦٠ و اخراج خــط امامی ها از دولت 

هاشمی باعث تقابل های بعدی شد؟
آقای هاشمی که سر کار آمد، بنای تشنج زدایی با آمریکا و ایجاد تغییرات ساختاری 
در اقتصاد و تبدیل آن به اقتصاد آزاد را داشت. این زمانی بود که هنوز جناح چپ به اقتصاد 
دولتی و مقابله با آمریکا اعتقاد داشت؛ بنابراین نوعی تضاد ایدئولوژیک بین شان پیش آمد. 
هاشــمی چون با افکار اینها همراهی نداشت و در عین حال چپ ها را مخل برنامه هایش 
می دانســت، برای حذف چپ ها با جناح راســت ائتلاف کرد و موفق هم شد؛ بنابراین 
در ابتدا این داســتان به یک نوع تعارض ایدئولوژیک برمی گشــت؛ اما به مرور زمان هم 
هاشمی با جناح راست مشکل شدید پیدا کرد و آنها که داشتند ایدئولوژی چپ های دهه 
6۰ را در خودشــان بازتولید می کردند، هاشــمی را متهم به عادی سازی روابط با غرب و 
خروج از ارزش های انقلاب کردند؛ بنابراین هاشــمی در دوره ای بین این دو جناح قرار 
گرفت و کم کم گرایشــی به جناح چپ پیدا کرد و زمانی که دولت اصلاح طلب شــد، از 
شعار های قبلی دور شدند و به دیدگاه های هاشمی در اقتصاد و سیاست خارجی نزدیک 
شدند؛ اما در حوزه دموکراسی با هاشمی مشکلاتی داشتند که در روند تحول اوضاع روال 
فراز و نشیب داری بین شان پیش آمد؛ اما نهایتا اصلاح طلبان و هاشمی بعد از روی کار آمدن 

احمدی نژاد به هم رسیدند و در یک جناح قرار گرفتند.
 اصلاح طلبان در دهه ٦٠ درباره سیاست و فرهنگ نگاه بسته ای 
داشــتند یا در ماجرای تسخیر ســفارت برخی از اصلاح طلبان از 
مواضع خود ابراز پشیمانی می كنند. این تحول در سیاست ورزی و 

قرائت از تاریخ را باید تكامل فكری در نظر گرفت یا شكست؟
این تجدیدنظر اصلاح طلبان درباره رفتارهای گذشته شــان یک امر مثبت است و 
نوعی تحول فکری را در آنها نشان می دهد و ربطی به شکست ندارد. آن سیاست ها البته با 
شکست مواجه شده؛ اما همین  که اصلاح طلبان بر آنها بر خلاف جناح مخالف شان اصرار 

نمی کنند، نوعی پیشرفت محسوب می شود و ربطی به شکست ندارد.
 چرا نیروهایی که با شعار دفاع از پا برهنگان مجلس سوم را فتح کردند، در خرداد 
۷6 آن چنان طبقه متوســط جامعه هدف شان شد که احمدی نژاد توانست به راحتی طبقه 
فرودست را به نفع خود بسیج کند؟ رابطه اصلاح طلبان با طبقه فرودست در این سال ها 
دســتخوش چه تغییراتی شده است و اصلاح طلبان نسبت خود را با طبقه فرودست چه 

تعریف می کنند.
وقتی گروهی شعار دموکراسی را به عنوان مسئله اول خودش مطرح می کند، طبیعتا 
پایگاه اجتماعی اش نیز طبقه میانه قرار می گیرد؛ چون این طبقه هست که معمولا نیروی 
حامل دموکراسی است و برایش در صحنه حاضر می شود؛ اما یک گروه سیاسی نباید به 
یک طبقه خاص توجه کند و باید نگاه فراطبقاتی داشته باشد و منافع تمام کشور را به عنوان 
کل ملت ایران تأمین کند و طبیعتا شعار حمایت از پابرهنگان چون به یک نوع تعارض 
طبقاتی در ایران دامن می زد، شعار خوبی نبود. شعار باید رفاه و رونق برای همه مردم و 
رفع محرومیت ها و ایجاد یک نظام تأمین اجتماعی مقبول برای اقشار پایین جامعه باشد؛ 
بنابراین آن شعارها که درست نبود و دامن زدن به تضاد کاخ نشینان و پابرهنگان درست 
نبود؛ اما اینکه آنها به هر حال به طبقه متوسط متوسل شدند، به خاطر شعار دموکراسی است 

و فقط از این طریق تقویت پیدا می کنند.

زیدآبادی: 

اصلاح طلبان باید قدری از قدرت 
کناره گیری کنند

ادامه صفحه 12

     من برای ادای دین به 

            زمین به نقطه ای پناه برده ام که 

شناخت دقیقی از آن دارم

خاک  
  سعی برای لمس آنچه 

     از آب و خاک 

                 می آفرینم
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